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  كلية الزراعة والغابات، جامعة الموصل، ,وقاية نباتالقسم 

 

         bassamy1966@uomosul.edu.iq  الجامعي الألكتروني البريد

 

 

 التحصيل الدراسي 

 الجامعة سنة التخرج الاختصاص الشهادة

 الموصل  1988 وقاية نبات بكالوريوس

 الموصل 2005 اداب /ترجمة 

 الموصل 1997 امراض نبات ماجستير

 الموصل 2009 امراض  نبات دكتوراه

 

 حقل المعرفة والاهتمام

  امراض نبات     التخصص الذي يعمل فيه التدريسي او الأكاديمي في الوقت الحاضر. -1

                                       امراض نبات    التخصص الذي يهتم به التدريسي ويتابعه -2

             وقاية نبات     تخصصات اخرى قريبة على تخصص التدريسي او الاكاديمي -3

 

 الخبرات العلمية والحقلية
  BM –Tradaمن قبل مؤسسة  2008-   9001شهادة المدقق الداخلي للمواصفة القياسية ايزو—1
  BM –Tradaمن قبل مؤسسة  2008-   9001شهادة تطبيق للمواصفة القياسية  -2 
 تدريس المواد الدراسية- 
 أحياء مجهرية-1

 ثالث اقتصاد  \اسس وقاية -2 

 ثاني مكننة\مبادى وقاية  -3

 اول اقتصاد \ة اسس وقاي -4

 ثالث محاصيل  \امراض محاصيل  -5

 ثالث تربة \افات زراعية  -6

 التعيين

1- 1992 

 

 المنشورات العلمية
 المنشورات العلمية : 

في  Trichoderma harzianum الفطر و   Glomus intraradices  بالفطرتأثير معاملة نباتات الفلفلِ -1

 مكافحة الذبول الفيوزارمي 
   Ellis lunata  ٍCurvulariaأفرع العنب المتسبب عن الفطرموت  -2

   Chitinaseعلى انتاج انزيم الكايتينيز Trichoderma harzianum قدرة الفطر-3
 كفوءة في انتاج بعض منظمات النمو Trichoderma spp .طرز حيوية جديدة من الفطر-4

 استحثاث مقاومة نباتات الفاصولياكفوءة في   .Trichoderma sppطرز حيوية جديدة من الفطر-5

Phaseolus vulgaris ضد الفطرRhizoctonia solan  

   Bipolaris sorokiniana   في تقليل مستويات الإصابة لبعض اصناف الحنطة بالفطر N22(Th20K)الطراز تأثير-6



 التاثير الحيوي للفطريات المحمولة على البذور  -7

  8-Treatment  with Trichoderma spp  and their effect in the level of             

peroxidase, Polyphenoloxidaes and chitinase in cowpea plants effected with 

root-knot nematodas    

10-Pathogincity  and toxicity of Hendersonula toruloide on Citrus trees 

 

 

 لندوات والمؤتمراتا

 
 مؤتمر وقاية النبات كلية الزراعة جامعة الموصل

 مؤتمر وقاية النبات كلية الزراعة جامعة الكوفة

 الندوة العلمية عن أفاق تطوير زراعة الفستق في محافظة نينوى

 عمان / الاردن   2008-   9001ايزودورة نظام الجودة للمواصفة القياسية  

 كلية الادارة والاقتصاد / جامعة الموصل    2008-   9001وايزدورة نظام الجودة للمواصفة القياسية  

 كلية الادارة والاقتصاد / جامعة الموصل    2008-   9001ايزودورة تطبيق  نظام الجودة للمواصفة القياسية  

/ جامعة  كلية الادارة والاقتصاد   2008-   9001ايزونظام الجودة للمواصفة القياسية  دورة المقق الداخلي والخارجي 

 الموصل 

 

 

 

 رسائل الماجستير واطاريح الدكتوراة

على الاستجابة  BIONومركب البايون  Trichoderma harzianum T-22رسالة ماجستير: تأثير المعاملة بالفطر 
 الكيموحيوية لتراكيب وراثية من نباتات الحمص  المصابة بتعفن الجذور : دعاء عبد النافع عبد القادر

للغمر بالاسمدة الحيوية والرش بالحديد والبوتاسيوم   freesie X hybridاستجابة صنفين من الفيزيا ماجستيررسالة 
  النانوي(، للطالب علاء الدين ابراهيم عبد العزيز،

 

 الشهادات التقديرية 

 

 النشاطات الأخرى

 

 

 

 

 

 

 

 

Curriculum vitae 

 
Bassam yahya ibrahim 

Plant protection department college of agriculture and forestry  

bassamy1966@uomosul.edu.iq         

 
 



 

Education 

University Graduationyear Specialization Certificate 

B.Sc  .degree Plant protection. 1988 .Mosul  Univ. Iraq 

 B.Sc .degree  in English translation 2005 .Mosul  Univ. Iraq 

  Msc degree  Plant Pathology 1997 Mosul  Univ. Iraq 

Ph.D. degree , Plant Pathology 2009  Mosul Univ. Iraq 

 

 

Areas of Interest 

1- The specialization in which the teaching or academic works at the present time. plant 

diseases 

2- The specialization that the teacher is interested in and pursues is plant diseases 

3- Other specialties close to the teaching or academic specialization of plant protection 

 

Professional Qualification/ Membership/ Affiliation 

1- Certified Internal Auditor for ISO 9001-2008 by BM-Trada 
  2 - Certificate of implementation of the standard 9001 - 2008 by BM-Trada 
 Experience 
Teaching under graduate students : 

Plant disease ,Field crop diseases ,Mycology ,Post harvest diseases, Plant 
virues ,Forest diseases ,Horticulture and Vegetable diseases ,Pest 
management  
Teaching post graduate students : 
,Morphology and taxonomy of fungi, Epidemiology of plant disease 

 Appointment 

1992 

Publications 

1- Nidhal Y. M. Al-Morad ; Bassam Y. Ibraheem (2006) the biological effect of 
fungi on the seeds 

2-Nidhal Y. M. Al-Morad ; Bassam Y. Ibraheem*and Nihal Y. M. Al-
Morad(2018) Influence of Glomus intraradices and Trichoderma harzianum 
on Pepper Fusarium Wilt Control 

3- Ibraheem ,B.Y.(1996). BIOLOGICAL AND CHEMICAL CONTROL OF DAMPING OFF AND 

ROOT ROT OF TOMATO CAUSED BY Fusarium solani WITH Pseudomonas aeruginosa AND THE 

FUNGICIDE BENLATED. 
4- Ibraheem ,B.Y.(2005). PATOGINICTYAND PJYTOTOXITY OF 

HENDERSONULA TORULOIDEA NATTRAS ON CITRUS TREES 
 5-Ibraheem ,B.Y.(1996). Study the pathogenicity  and toxicity of Alternaria 

citri on citrus. Msc plant protection, College of Agriculture and Forestry, 
Mosul University . 
6-Taha,K.H.;N.Y.Mahmood and B.Y.Ibraheem(2009).Grapevine branches 
decline caused by Curvularia  lunata   Ellis.  



7- Ibraheem .B.Y. (2009) Producing biocontrol and  bionutrient effective 
biotypes from the fungus Trichoderma spp. PhD. thesis, plant pathology , 
College of Agriculture and Forestry, Mosul University. 

8- Asma’a M.Abdul-rasool  B. Y. Ibraheem(20111) EFFECT OF TREATMENT WITH TRICHODERMA 
SPP ON THE LEVEL OF PEROXIDASE, POLYPHENOLOXIDAES AND CHITINASE IN COWPEA 

PLANTS VIGNA UNGUICULATA EFFECTED BY ROOT-KNOT NEMATODAS 

MELOIDOYGNE JAVANICA  

9  Ibraheem ,B.Y (2010) NEW BIOTYPE OF Trichoderma spp EFFECTIVE 

IN PRODUCTION OF SOME PLANT GROWTH REGULATORS Kahld 

Hassan Taha Bassam Yahya Ibraheem Dept. of Plant Protec 

 

10- Ibraheem ,B.Y (2010) NEW BIOTYPES OF TRICHODERMA SPP 

EFFECTIVE IN INDUCING RESISTANCE ACTIVATION AGAINST 

Rhzioctonia solani CASUAL AGENT IN BEAN PLANTS Phaseolus 

vulgaris.  
Conference Proceedings 

 

Plant Protection Conference, College of Agriculture, University of Mosul 

Plant Protection Conference, College of Agriculture, University of Kufa 

Scientific symposium on the prospects for developing pistachio cultivation in Nineveh 

Governorate 

Quality System Course for Standard Specification ISO 9001-2008 Amman / Jordan 

Quality system course for ISO 9001-2008, College of Administration and Economics, 

University of Mosul 

Implementation of the quality system for the standard ISO 9001-2008, College of 

Administration and Economics, University of Mosul 

Internal and External Auditing Quality System for Standard Specification ISO 9001-2008, 

College of Administration and Economics / University of Mosul 

 

Supervisor for Students of M.Sc. and Ph.D. 
Master's Thesis: Effect of treatment with Trichoderma harzianum T-22 and BION on the 

biochemical response to genotypes of chickpea plants affected by root rot: Doaa Abdel-

Nafi Abdel-Qader 

Master's Thesis: Response of two classes of freesie X hybrid to immersion in bio-fertilizers 

and spraying with iron and nano-potassium), by student Alaa El-Din Ibrahim Abdel-Aziz, 

Certificates of Appreciation 

  

Other Activities 

 

 

  


